

# COLLÈGE UNIVERSITAIRE GLENDON COLLEGE

## CONSEIL DE LA FACULTÉ / FACULTY COUNCIL

---

[FC-01-02-07]

Minutes of the Faculty Council meeting held on Friday, September 28, 2001 at 1:30 p.m. in the Senate Chamber. This meeting of Council was attended by the following members:

F. Boudreau  
D. Clipsham  
I. Gentles  
J.-C. Jaubert  
M. Macaulay  
K. McRoberts  
E. Raventos-Pons  
J. Savary  
D. Simeoni  
C. Tatilon

P. Bourdin  
E. Corcos  
R. Gill  
C. Klein-Lataud  
D. Mazzeo  
J. Michaud  
E. Roventa  
S. Schoenfeld  
D. Spring  
M. Tatilon

B. Bradbury  
J. Drexler  
A. Hopkins (Chair)  
L. Lewin  
I. McDonald  
D. Olin  
A. Russon  
C. Silva  
C. Spraakman

Procès-verbal de la séance du Conseil de la faculté, tenue le vendredi 28 septembre 2001 à 13 h 30 dans la salle du sénat. Les membres suivants étaient présents :

### 1. Chair's Remarks

The meeting began at 1:40 p.m.

A. Hopkins welcomed all members to this year's first meeting of Council.

He noted the following:

1. The October meeting will be held in room 247 York Hall (instead of the Senate Chamber)
  2. Copy of the Template available upon request
  3. Faculty Council has now a website:  
<http://www.yorku.ca/cglendon>
- Special Sub-Committee on the State of the University – [FC-01-02-01]

The Chair introduced the memo from the Sub-Committee and noted that he would undertake to invite its members to the October meeting of Council.

### 1. Remarques du président

La séance commence à 13 h 40.

A. Hopkins souhaite la bienvenue à tous les membres à cette première séance du Conseil.

Il note :

1. La séance du mois d'octobre se tiendra dans la salle 247, pavillon York (au lieu de la salle du sénat)
  2. Copie du Modèle disponible sur demande
  3. Le Conseil de la faculté a maintenant un site web : <http://www.yorku.ca/cglendon>
- Sous-comité spécial sur la situation de l'Université – [FC-01-02-01]

Le président présente la note de service qu'il a reçue du sous-comité et note qu'il s'engage à inviter leurs membres à la séance du mois d'octobre du Conseil.

- **Election of the Vice-Chair**

The Chair opened nomination for the position of Vice-Chair. One nomination was received, but the nominee declined. There being no further nomination, the election was postponed until the next meeting.

- **Élection du (de la) vice-président(e)**

Le président invite les candidatures pour le poste de vice-président(e) du Conseil. Une mise en candidature est reçue mais le candidat décline. Étant donné qu'il n'y a pas d'autre candidature, l'élection est reportée jusqu'à la prochaine séance.

2. **Minutes of the previous meeting**

- **April 20, 2001 – FC-01-02-02**

The minutes were **approved**.  
(Clipsham/Jaubert)

2. **Procès-verbal de la séance précédente**

- **20 avril 2001 – FC-01-02-02**

Le procès-verbal est **approuvé**.  
(Clipsham/Jaubert)

3. **Matters arising from the minutes**

There were no matters arising.

3. **Questions dérivant du procès-verbal**

Il n'y en a aucune.

4. **Inquiries and Communications**

- Stuart Schoenfeld

S. Schoenfeld informed members of Council of conference featuring Alain Touraine. He invited all Faculty and the Glendon community to participate.

- Anne Russon

A. Russon, the Glendon Research Coordinator, informed members of Council of two items:

1. As of November 1, 2001, applications to the Specific Research Grant Program will also be adjudicated by individual faculties within the University, instead of through the Office of Research Administration. Application forms will be available by mid October from the Glendon research coordinator.

4. **Communications et questions diverses**

- Stuart Schoenfeld

S. Schoenfeld informe les membres du Conseil de la tenue d'une conférence qui sera donné par Alain Touraine. Il invite tout le monde à y participer.

- Anne Russon

A. Russon, Coordonnatrice de la Recherche pour Glendon, informe les membres du Conseil des deux points suivants :

1. À partir du 1<sup>er</sup> novembre 2001, les demandes pour des subventions de recherche seront examinées par chaque faculté de l'université au lieu du Service d'administration de la recherche. Les formulaires de subventions et les modalités ont changé légèrement ; les candidat(e)s doivent s'assurer d'obtenir les formulaires les plus récents. Les formulaires seront disponibles d'ici la mi-octobre sur demande auprès de la Coordonnatrice de la recherche de Glendon.

2. As of July, 2001, in accordance with Senate Guidelines, all members of the York community, both faculty (including full-time, part-time, adjunct, and seconded) and student (including graduate and undergraduate), who are proposing to conduct research that is not funded, involves human participants, and involves minimal risk to participants must obtain ethics approval for their research. Ethics approval is now handled through individual faculties.
2. A partir de juillet 2001, en accord avec les règlements du sénat, tous les membres de la communauté de York, professeurs (y compris à plein temps, à contrat et détachés) et étudiants (y compris les gradués et sous-gradués), qui proposent d'effectuer des recherches non subventionnées impliquant des sujets humains et qui ne comportent que des risques minimums pour les participants doivent obtenir l'agrément d'un comité d'éthique pour leur recherche. Cet agrément est maintenant placé sous la responsabilité des facultés.

▪ Principal's Remarks

The Principal noted the following:

1. Construction works on campus: new gate and pipeline projects almost complete.
2. Improved shuttle bus for students to move between the campuses.
3. That the Convocation for this year's new students was very successful and he thanked those who helped.
4. That Glendon's Enrolment statistics indicated some gain in the total of FFTE. However, York University as a whole was still suffering mainly because of its major competitor, the University of Toronto.
5. Marie-Thérèse Chaput has been appointed to help in developing a Fund Raising Campaign for Glendon.
6. Forthcoming events: (1) Homecoming 2001 on Sep. 28 and 29; (2) Escott Reid Conference on Oct. 5; (3) Alain Touraine Conference on Oct. 24; Colloque entitled : « Briser les solitudes : La francophonie canadienne et québécoise » on Oct. 26 and 27.

▪ Remarques du principal

Le principal note les points suivants :

1. Travaux de construction sur le campus : la nouvelle entrée et le projet de remplacement des tuyaux sont presque terminés.
2. Le service de transport entre les deux campus est amélioré.
3. La cérémonie d'accueil des nouveaux étudiants a été un très grand succès et il remercie ceux qui y ont collaboré.
4. Les statistiques montrent une légère augmentation des inscriptions. Toutefois, l'université York dans son ensemble souffre encore principalement à cause de sa concurrente principale, l'Université de Toronto.
5. Marie-Thérèse Chaput a été engagée pour développer une campagne de levée de fonds pour Glendon.
6. Évènements suivants à Glendon : les « Retrouvailles » les 28 et 29 sep. ; la conférence Escott Reid, le 5 oct. ; la conférence Alain Touraine, le 24 oct. ; le colloque intitulé « Briser les solitudes : La francophonie canadienne et québécoise », les 26 et 27 oct.

The Principal indicated that 4 new Tenure Stream appointments had been approved by the Vice-President Academic, namely : 1 in Economics, 1 in Computer/ITEC, 1 in Natural Science and 1 in Translation.

The Principal concluded his remarks by informing members of the ongoing Year III Review of the Planning Framework for Glendon by APPC.

The Principal then entertained a few questions from members of Council.

In response to concerns expressed by I. Gentles regarding the very limited resources the History Department as opposed to the need to revive the Natural Science Programme, the Principal recognized the Department's needs; however, he noted that those of the Natural Science Programme were well justified.

J.-C. Jaubert emphasized the importance of the Natural Science Programme and noted that in spite of its critical situation for the past years, the Programme has currently 30 to 40 majors.

P. Bourdin noted the inconsistencies leading towards a diversion from Glendon's central mission that is to promote the Liberal Arts Education. He gave as example the ongoing struggle to create a Linguistic Programme at Glendon by both the French Studies and English Department.

Le principal indique que l'engagement de 4 nouveaux professeurs à plein temps a été approuvé par la vice présidente aux études, soit : en Économie, Informatique/ITEC, Sciences naturelles et en Traduction.

Le principal conclut ses remarques en rappelant que la réévaluation du cadre de planification de Glendon, prévue par le document du CDPU pour l'année III, est en cours.

Le principal répond ensuite à quelques questions des membres du Conseil.

En réponse aux inquiétudes exprimées par I. Gentles concernant les ressources limitées au département d'Histoire par rapport au besoin de redémarrer le programme en Sciences naturelles, le principal reconnaît les besoins du département ; il note toutefois que les besoins du programme en Sciences naturelles sont bien justifiés.

J.-C. Jaubert souligne l'importance du programme en Sciences naturelles, et note que malgré la situation critique des dernières années, le programme a présentement 30 à 40 majeurs.

P. Bourdin note les inconsistances menant vers une diversion de la mission centrale de Glendon qui est la promotion des arts libéraux. Il donne comme exemple les difficultés encourues pour la création du programme en linguistique à Glendon conjointement par le département des Études françaises et le département d'Anglais.

D. Clipsham expressed his concerns about the process involved in the appointments citing that more pressing cases seemed to be ignored in favour of others. The Principal acknowledged the concerns, and observed that the process was the same of all other Faculties within York University.

In reply to a question from G. Moyal's with regards to the forthcoming bulk of faculty retirements within the next few years, the Principal noted that the appropriate appointments would be made well before the retirements.

D. Clipsham souligne ses inquiétudes à propos de la façon dont se font les autorisations d'engagement. Il cite des cas plus urgents qui sont ignorés en faveur d'autres. Le principal prend note des inquiétudes et observe que la procédure est la même dans les autres facultés de l'Université York.

En réponse à une question posée par G. Moyal concernant le grand nombre de professeurs qui seront à la retraite dans les quelques années qui viennent, le principal note que les engagements nécessaires seront effectués bien avant les retraites.

## 5. Reports from Standing Committees

### (a) Curriculum

M. Macaulay of the Curriculum Committee presented the submission received from the School of Women's Studies contained in document FC-01-02-03 and it was **approved**.

### (b) Nominations

A. Hopkins presented the report of the Nominations Committee contained in document FC-01-02-04. He noted that M. Orsini had agreed to be nominated for the Committee on Enrolments.

There being no further nominations, the nominations were then closed. The following were acclaimed:

- For PPC : M. **Feliciano**
- Contract Faculty: R. **Despatie** and M. **Tatilon**
- Senior Scholars: I. **McDonald**
- Students: M. **Dimitru** and C. **Spraakman**

## 5. Rapports des comités permanents

### (a) Comité des programmes d'études

M. Macaulay du comité des programmes d'études présente la soumission reçue de l'école des études des femmes contenue dans le document FC-01-02-03. Elle est **approuvée**.

### (b) Comité des mises en candidature

A. Hopkins présente le rapport du comité des mises en candidature contenu dans le document FC-01-02-04. Il note que M. Orsini a accepté de se porter candidat pour le comité chargé du recrutement.

Il n'y a pas d'autre candidature. La période de mises en candidature est close. Les personnes suivantes sont élues par acclamation :

- Pour le CDP : M. **Feliciano**
- Professeur(e)s contractuel(e)s : R. **Despatie** et M. **Tatilon**
- Professeurs retraités : I. **McDonald**
- Étudiant(e)s : M. **Dimitru** et C. **Spraakman**

The Chair noted that nominations would remain open for positions still vacant.

An election would be held for the position on the Committee on Enrolments.

Le président note que les mises en candidature resteront ouvertes pour combler les postes encore vacants.

Une élection sera organisée pour le poste au comité chargé du recrutement.

**(c) Policy and Planning Committee**

B. Bradbury introduced briefly the ongoing Year III Review of the Planning Framework for Glendon by APPC. She encouraged Faculty members to send their feedback to PPC by Tuesday, October 9, 2001 as the Committee would be working on a report on behalf of Council.

She also noted that the Template prepared and circulated by PPC was part of a multi-stage process of planning for development and still needed to be discussed within the Committee. A. Hopkins also added that the intent of PPC for producing the Template was to generate comments and significant discussion throughout the College.

**(d) Research Grants Committee**

Council received for information, the Research Grant Committee annual report 2000-2001 contained in document FC-01-02-06.

**(c) Comité de direction et de planification**

B. Bradbury présente brièvement la réévaluation du cadre de planification pour Glendon prévue pour l'année III. Elle encourage les membres de la faculté à envoyer leurs commentaires au CDP d'ici le mardi le 9 octobre 2001, car le comité soumettra un rapport au nom du Conseil.

Elle note aussi que le modèle préparé et distribué par le CDP fait partie d'un processus de planification à plusieurs étapes qui est encore à un stade préliminaire et qui doit être encore discuté par le comité. A. Hopkins ajoute que la production de ce modèle a aussi pour but d'encourager les commentaires et discussions à travers le collège.

**(d) Comité des subventions de recherche**

Le Conseil accuse réception du rapport du comité des subventions de recherche 2000-2001, contenu dans le document FC-01-02-06.

**6. New Business**

There was none.

**7. Adjournment**

The meeting adjourned at 2:45 p.m.

**6. Affaires nouvelles**

Il n'y en a aucune.

**7. Levée de la séance**

La séance est levée à 14 h 45.